
 

Vysoké ceny energií a surovin silně ovlivnily trh s plasty, dojde letos ke zlepšení?
Český start-up vyvinul technologii pro chemickou recyklaci polyuretanu 

Technologie zpracování plastů
9. května 2023Technický týdeníkpříloha časopisu

Češi patří 
mezi premianty 

ve třídění odpadu, recyklace 
se však dočkají jen přibližně 

2/3 z celkového objemu 
v tuzemsku vytříděných 

plastových obalů.



Vyzkoušejte 
náš konfigurátor 
s jednoduchým 
výběrem produktů

https://konfigurator.jansvoboda.cz/



Postupným odstavením devíti výrob-
ních jednotek začala v  rafinérii společ-
nosti Slovnaft 17. dubna 2023 jarní část 
plánovaných odstávek. Jedná se o pětinu 
všech výrobních zařízení. Čištění, údrž-
ba a drobné investiční akce se týkají tech-
nologií zaměřených především na výro-
bu benzinů. Zákazníci prý plánované 
odstávky nepocítí.

Mezi odstavenými jednotkami jsou 
i  dvě klíčové palivářské technologie — 
RHC (residual hydrocracking — zpraco-
vání těžkých zbytků) a  výroba vodíku 
komplexu Hydrokrak. Spolu s nimi bude 
odstavena v rafinérské části také techno-
logie na výrobu síry a další provozy.

V petrochemické části je do kalendáře 
jarních plánovaných odstávek zařazena 
výrobní jednotka Polypropylén 3 (PP3).

Výrobní jednotky by měly po  údrž-
bě nabíhat do  plného provozu postup-
ně v  první polovině května. Slovnaft 
letos plánuje na podzim odstavit další tři 
výrobní jednotky. /sl/

www.technickytydenik.cz
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Lehký, vyrobený z recyklovaného materiálu 
a zase optimálně recyklovatelný — tak by měl 
vypadat ideální obal. Z hlediska životního pro-
středí, ale také dodržování zákonných poža-

davků. Společně s Brink a Engel nyní Greiner 
Packaging dosáhl milníku na této cestě vývo-
jem tenkostěnného, vstřikovaného plastového 
kelímku vyrobeného z r-PET, který vyhoví prů-
myslovým požadavkům.

Dobrá dostupnost, vhodnost pro potraviny 
a kvalita dělají z r-PET materiál vhodný pro výro-
bu udržitelného balení. Dosud se však PET větši-
nou používal pouze pro hlubokotažné aplikace 
nebo pro výrobu silnostěnných produktů (např. 
lahví) procesem vstřikování. Vstřikované kelím-
ky s tenkými stěnami byly primárně vyrobeny 
z polypropylenu (PP), který však dosud nezískal 
pozitivní hodnocení EFSA v recyklované formě. 
Využití recyklovaného PET při vstřikování pro-
to otevírá nové možnosti, zejména pro potravi-
nářské aplikace. Vstřikované kelímky, které byly 
dříve vyrobeny z PP, mohou být nyní vyrobeny 
také ze 100% r-PET, tedy s 4× nižšími emisemi 
ekvivalentu CO2.

Výrobou kelímků pomocí procesu vstři-
kování lze zaručit obzvláště stejnoměr-
nou tloušťku stěny kelímků, protože plast 
je během vstřikování rovnoměrně rozlo-
žen ve  formě. Vstřikované kelímky lze opa-
třit etiketami pomocí IML (in-mold-labe-
ling — s pomocí papírových nebo plastových  
etiket). /che/

© greiner packaging

Plánovaná odstávka 
ve Slovnaftu

Tenkostěnné kelímky z r-PET  
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slovnaft z důvodu údržby v rafinérii 
odstavuje devět výrobních jednotek.

BaSF uzavře závody 
v ludwigshafenu
chemický gigant provádí strukturální změny 
ve svém závodě v ludwigshafenu a zruší 
přibližně 2 600 pracovních míst.

Společnost BASF oznámila nárůst tržeb v roce 
2022 o 11,1 % na 87,3 miliardy eur. Růst byl způ-
soben především vyššími cenami „v téměř všech 
segmentech v  důsledku nárůstu cen surovin 
a  energií“. Globální provozní zisky společnosti 

však byly zatíženy dodatečnými náklady na ener-
gii v celkové výši 3,2 miliardy eur, přičemž Evro-
pa představuje přibližně 84 % tohoto nárůstu. 
Nejvíce to postihlo závod Verbund v německém 
Ludwigshafenu, který má 157letou historii.

Válka na Ukrajině, vysoké ceny surovin a energií 
v Evropě, rostoucí ceny a úrokové sazby a inflace 
měly hluboký dopad na ekonomiku — a podle pro-
gnóz bude pokračovat i v roce 2023. Firma proto 
ohlásila program úspor zahrnující provozní úpra-
vy i propouštění. Očekává, že přinese roční úspory 
nákladů ve výši více než 500 milionů eur v nevý-
robních oblastech. Zhruba polovina úspor nákla-
dů půjde na úkor právě areálu v Ludwigshafenu.

BASF zde uzavře závod TDI a závody na výro-
bu prekurzorů pro DNT a TDA. Poptávka po TDI 
prý nesplnila očekávání. (Sloučenina se mimo 
jiné používá při výrobě polyuretanů.) V důsledku 
toho byl komplex v době, kdy náklady na energii 
a služby prudce vzrostly, nedostatečně využíván. 
Evropští zákazníci budou nadále zásobováni TDI 
ze závodů BASF v USA, Jižní Koreji a Číně.

BASF také oznámila uzavření závodu na výrobu 
kaprolaktamu v Ludwigshafenu, jednoho ze dvou 
závodů na výrobu čpavku a souvisejících zařízení 
na výrobu hnojiv a závodů na výrobu cyklohexa-
nolu, cyklohexanonu a sody. Sníží se také produk-
ce kyseliny adipové. /ut/

greiner packaging představil na veletrhu interpack technologii výroby 
vstřikovaných tenkostěnných kelímků r-pet. technologie slibuje značný potenciál 
úspory co2e a otevírá nové možnosti pro recyklovatelné obaly.
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Vysoké ceny energií a surovin silně ovlivnily 
trh s plasty, dojde v letošním roce ke zlepšení?  

Trhy obecně, plastové nevyjímaje, ovládla 
v roce 2022 ruská invaze na Ukrajinu. Pod-
pora napadené země ze strany Západu, ať už 
měla podobu sankcí vůči Rusku, či vojen-
ských dodávek ukrajinské armádě, pak 
vyústila v ruskou odvetu v podobě energe-
tických sankcí, jež navázala na  problémy 

a  inflaci vyvolané už předchozími dvěma 
koronavirovými roky. Růst nákladů na ener-
gie vyplývající z omezení dodávek energie 
z  Ruska však vyvolal enormní růst inflací 
v  mnoha vyspělých zemích přesahujících 
10 %. V ČR loni průměrná roční míra inflace 
dosáhla dokonce hodnoty 15,1 % (údaj ČSÚ).

V  ropném a  petrochemickém sektoru 
obavy z nedostatku dodávek ropy a plynu 
z Ruska vyhouply ceny na rekordní hodno-
ty, těsně před polovinou roku však riziko 
globální recese tyto bázně výrazně převá-
žilo a přineslo výrazné poklesy, do konce 
prosince v průměru o 25 %.

Klíčovým tématem se však pro výrob-
ce polymerů i pro jejich zpracovatele sta-
ly energetické náklady, přičemž celý sek-
tor lze zahrnout do  kategorie „energetic-
ky náročný “. U  polymerních konverto-
rů docházelo ke  zvýšení cen elektřiny až 
o  400 %, byť část této extrémní cenové 

inf lace byla kompenzována klesajícími 
náklady na suroviny a v řadě zemí i dočas-
nou vládní podporou.

Trh ovšem ovlivnilo také rychlé přeru-
šení dodávek polypropylenu (PP) a  poly-
etylenu (PE) z  Ruska. Kombinace sníže-
né poptávky a  oživení dodávek PE z  USA 
po  omezené nabídce z  tohoto reg ionu 
v roce 2021 ovšem zajistila, že se trh s těmi-
to změnami poměrně solidně vyrovnal. 

Ke  stabilizaci trhu a  cen přispěly také 
klesající náklady na  dopravu, a  to nejen 
z  důvodu v ý voje cen pohonných hmot 
ke  konci loňského roku, ale též sníže-
ním přepravy z východu (tedy především 
z  Ruska, přesunem části ukrajinské pro-
dukce i omezením dodávek z Číny).

Logistika
Jak je patrné z  grafu, extrémní inf lace 

sazeb kontejnerové přepravy vyvrcholila 
v  polovině roku 2022. Vysoké přepravní 
náklady se v kontextu typických cen poly-
merů staly neúnosnými a  izolovaly Evro-
pu z  pohledu dovozu polymerů za  kon-
kurenceschopnější ceny, pokud v ý voz-

Velikost globálního trhu s plasty dosáhla v roce 2022 podle IMarC Group 615,2 miliardy 
uSd, přičemž by do roku 2028 měl vzrůst na 747,9 miliardy uSd (v letech 2023—2028 tak 
bude patrně vykazovat míru růstu 3,18 %). Jak ale rok 2022 ovlivnil ceny materiálů a jaký 
vývoj lze předpokládat v roce letošním, na to se zaměříme v následujícím článku.

klíčovým tématem pro výrobce polymerů
i pro jejich zpracovatele se staly energetické náklady, přičemž celý sektor 
lze zahrnout do kategorie „energeticky náročný“. U polymerních konvertorů 
docházelo ke zvýšení cen elektřiny až o 400 %.

Foto: © istock
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ci neměli smluvní ochranu přepravních 
sazeb. Koncem loňského roku ceny naštěs-
tí klesly zpět na téměř normální úroveň. Je 
však třeba poznamenat, že sazby za  pře-
pravu v Evropě klesly méně, což má i nadá-
le jistý dopad na obchod v rámci kontinen-
tu. Navíc není vyloučené, že by se podob-
ná krize lodní dopravy z východu na západ 
nemohla opakovat, protože Čína uvolňuje 
svá pandemická omezení a vliv velké čás-
ti čínského doposud izolovaného výrobní-
ho sektoru lze jen těžko předpovídat. Stej-
ně tak nelze vyloučit ani zavedení dalších 
tamních opatření snažících se omezovat 
šíření viru.

Po invazi Ruska na Ukrajinu dolar nabral 
na  sí le, protože došlo k  přesunu trhu 
k  tomu, co je v nímá no ja ko bezpečná 
měna. V poslední době však dolar oslabil, 
protože rostou obavy ze zpomalení ame-
rické ekonomiky.

Vstupní suroviny
Nestálost dodávek aromatických surovin 

v  roce 2022 navázala na  předchozí covi-
dové období, přičemž benzen i styrenový 
monomer zaznamenaly velké výkyvy, kte-
ré byly téměř zcela nezávislé na ropě Brent 
a naftě.

Pokud jde o olefiny a do určité míry naf-
tu, byla situace na  trhu zcela neobvyklá, 
protože silné oživení poptávky po  pali-
vech pro dopravu spolu s omezením dodá-
vek rafinovaných produktů z Ruska vedly 
k  tomu, že rafinérie fungovaly za  mimo-
řádně vysoké sazby.

Vysoká poptávka po  rafinovaných pali-
vech z  Evropy navíc vedla k  výjimečně 
vysokým maržím rafinérií, které bylo mož-
né snadno pozorovat na setrvale vysokých 
maloobchodních cenách benzínu a  naf-

ty i v  době, kdy ceny ropy klesaly. Vzhle-
dem k  tomu, že petrochemické suroviny 
jsou obvykle vedlejším produktem rafina-
ce ropy, nabídka výrazně převýšila poptáv-
ku, a proto jejich ceny klesly. Tento jev byl 
zvláště patrný v  případě spotové ceny C3 
(propylen). Příčinou byla technologie FCC 
(f luidized catalytic cracker) [proces kon-
verze používaný v ropných rafinériích k pře-
měně uhlovodíkových frakcí ropy s vysokým 
bodem varu (surové oleje) s vysokou moleku-
lovou hmotností na benzín, olefinické plyny 
a další ropné produkty — pozn. red.] používa-
ná v procesu rafinace benzínu, jehož zvýše-
ná produkce se promítla právě do význam-
ného poklesu cen C3, které se v září dostaly 

dokonce pod cenu ropy. Výrobci tedy zoufa-
le hledali kupce, aby rafinérie mohly pokra-
čovat v  provozu a  vydělávat na  vysokých 
maržích za paliva. Ke konci roku 2022 zača-
la maloobchodní cena benzínu a nafty kle-
sat, což naznačuje, že nabídka a  poptávka 
se začínají vyrovnávat. Důkazem nadměr-
né nabídky je zlevnění i dalších monomerů.

Nicméně pohledem uplynulého dvou-
letého období přesto všechny monomery 
zaznamenaly významný čistý zisk a eko-
nomika jejich výroby tak zůstává nadále 
atraktivní.

Přechod úprav cen monomerů na  ceny 
polymerů ovšem zůstal předmětem váž-
ných sporů mezi kupujícími a  prodávají-
cími. Ve snaze získat zpět zvýšené nákla-
dy na  energie se výrobci polymerů brá-
nili promítání snížených cen monomerů 
a  naopak jakékoli zvýšení energetických 
nákladů promítali do výstupů v plné výši. 
V některých případech aplikovali dokonce 
energetické přirážky.

Sn ížen í cen přesto na konec př i nesl i 
na trh zpracovatelé plastů, kteří pokračo-
vali v honbě za objemy, a to i za cenu sní-
žených marží.

Trh s inženýrskými polymery silně odrá-
žel širší ekonomickou situaci. Až přibliž-

ně do poloviny roku byla nabídka u větši-
ny tříd omezená, zatímco poptávka z vět-
šiny odvětví, kromě automobilového prů-
myslu, poměrně silná. Realita globálního 
ekonomického zpomalení spojená s  kle-
sajícími sazbami za  přepravu z  východu 
na západ však od září začala tlačit na ceny. 

Neintegrovaná povaha výroby inženýr-
ských polymerů umožnila výrobcům zís-
kat zpět marže po propadu v letních měsí-
cích, který souvisel s volatilitou aromatic-
kých surovin, nicméně náklady na  ener-
getické vstupy budou také problémem 
přem ístěn í v ý roby něk ter ýc h zá k lad-
ních pryskyřic pro polybutylentereftaláty 
(PBT), jejichž výroba byla z ekonomických 
důvodů výrazně přesunuta do Asie.

Společnost Trinseo oznámila, že kromě 
uzavření výrobních kapacit styren mono-
merů (SM) uzavře také jednu ze sv ých 
dvou v ýrobních linek na  polykarbonát 
v  německém Stade, přičemž jako důvod 
tohoto rozhodnutí uvádí nadměrnou kapa-
citu a špatnou ekonomiku.

Výhled na rok 2023
Brzké vyřešení ruské invaze na Ukrajině 

se zdá být vysoce nepravděpodobné a tím 
pádem nejsou reálné ani vyhlídky na sni-
žování napětí mezi Východem a Západem.

Surová ropa, zemní plyn, rafinované pro-
dukty a  petrochemické deriváty ruského 
původu vedly ke skokovému nárůstu cen 
mnoha těchto základních komodit a jejich 
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nestálost dodávek aromatických surovin
v roce 2022 navázala na předchozí covidové období, přičemž benzen 
i styrenový monomer zaznamenaly velké výkyvy, které byly téměř  
zcela nezávislé na ropě Brent a naftě.
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týdenní vážené hodnocení přepravní sazby u osmi hlavních obchodů 
mezi východem a západem (ceny za 12 m dlouhý kontejner, v UsD)

zdroj dat: Drewry supply chain advisors, foto: © istock
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nahrazení bude i nadále vyžadovat značné 
investice do  infrastruktury a  zdrojů, což 
bude mít dlouhodobé důsledky pro ceno-
vé hladiny, které pravděpodobně zůstanou 
dlouhodobě zvýšené.

Je vš a k nepravděpodobné, že by se 
extrémní nárůst nákladů na mezinárodní 
přepravu v dohledné budoucnosti opako-
val, a přeprava polymerů po celém světě by 
tedy neměla být omezována nepřiměřený-
mi cenami. 

Opakovat by se ale mohl nedostatek kon-
tejnerů, pokud by covid-19 znovu výrazně-
ji ovlivnil čínskou ekonomiku nebo pokud 
ekonomické zpomalení na  Západě pove-
de ke zpomalení obratu přepravních kon-
tejnerů. Od loňské krize je nyní v provozu 
větší přepravní kapacita a  jsou zavedeny 
další kontejnery.

K  da lší i n f lac i log ist ic k ýc h ná k ladů 
však patrně dojde, protože poskytovatelé 
z  tohoto sektoru usilují o  návrat ke  zlep-
šení ziskovosti. Náklady za tyto služby se 
tedy nevyhnutelně promítnou do  celého 
dodavatelského řetězce a částečně podpo-
ří maloobchodní inflaci.

Ropa

Ropa Brent se bude pravděpodobně 
nadále obchodovat v rozmezí 70—90 USD 
za  barel, přičemž energetické společnos-
ti se budou snažit reagovat na  tendenci 
poklesu ekonomiky ve snaze stabilizovat 
trh. 

Je pozoruhodné, že mnoho tradičních 
energetic k ýc h společ ností,  k teré byly 
donedávna silně závislé na  prodeji suro-
vé ropy, výrazně diverzifikovalo své zdroje 
příjmů, přičemž mnohé se nyní více obra-
cejí na obnovitelné zdroje. Mnoho energe-
tických společností také těží z  význam-

ných příjmů ze zemního plynu, které byly 
donedávna hlavním zdrojem ziskovos-
ti, protože ceny kvůli omezení dodávek 
z Ruska vzrostly.

Vstupní suroviny
Ceny etylenu  (C2) budou pravděpo -

dobně silně ovlivněny úrovní dovozu PE 
z USA, který se začal obnovovat už v roce 
2022. Dovozy z  USA by měly růst i  nadá-
le s  tím, jak budou nabíhat nové kapaci-
ty. Pokud tento stav skutečně nastane, je 
velmi pravděpodobné, že ceny ethylenu 
klesnou.
Propylen má dvojí závislost na  rafina-

ci ropy, ve  které je C3 významným spolu-
výstupem krakování nafty na etylen a také 
vedlejším produktem procesu fluidizova-
ného katalytického krakování používané-
ho k vylepšení ropné frakce destilátu surové 
ropy podle požadavků ekologických norem.

Jelikož poměr C2 ku C3 v  procesu kra-
kování nafty lze upravit jen v  relativně 
úzkém rozmezí, je možné, že nízká poptáv-
ka po C2 spolu s produkcí rafinérií ovlivní 
i dostupnost C3. 

Nadměrná nabídka C3 v  roce 2022 byla 
do  znač né m í r y způsobena nepř ítom-
ností rafinovaných paliv ruského půvo-
du na evropském trhu. Vzhledem k tomu, 
že poptávka po zboží dlouhodobé spotře-
by, která může zahrnovat značné množ-
ství PP, včetně bílé techniky a automobilů, 
bude nízká, je pravděpodobné, že ceny C3 
zůstanou nízké.
Benzen je důležitou aromatickou uhlo-

vodíkovou sloučeninou, která je zákla-
dem pro meziprodukty včetně ethylben-
zenu, kumenu, cyklohexanu, nitrobenze-
nu, lineárního alkylbenzenu i  anhydridu 
kyseliny maleinové. Ethylbenzen, kumen 
a  cyklohexan jsou prekurzory klíčových 
monomerů včetně polymerů na bázi styre-
nu (SM), bisfenolu A (PC) a HMXDA (PA66). 
Očekává se, že kolísání cen bude pokračo-
vat, zejména když se petrochemičtí výrob-
ci snaží zlepšit ekonomiku této důležité 
aromatické petrochemické sloučeniny.

Do letošního roku vstoupil trh kolem sty-
renů s  podobnou mírou nejistoty, jakou 
zažíval v  roce minulém. Vlivem dopadu 
vyšších nákladů za  energie a  suroviny se 

nadměrná nabídka C3 v roce 2022
byla do značné míry způsobena nepřítomností rafinovaných paliv ruského 
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ropa Brent 
se bude pravděpodobně nadále obchodovat v rozmezí 70—90 UsD za barel, 
přičemž energetické společnosti se budou snažit reagovat na tendenci poklesu 
ekonomiky ve snaze stabilizovat trh.

leden 2021 prosinec 2022prosinec 2021

40 %
20%
0 %

-20 %
-40 %
-60 %
-80 %

-100 %
-120 %

Kolísání cen surovin vůči ropě Brent  
(graf ilustruje volatilitu aromatických surovin s proměnlivostí nákladů)

zdroj dat: tre, foto: © istock

nafta spot
propylen (c3) spot

etylen (c2) spot
propylen (c3) kontrakt

ethylen (c2) kontrakt

THE FACTORY AUTOMATION COMPANY

Přednosti řady ROBOSHOT α-SiB:

• Uzavírací síly od 50T do 220T
• Vysoce výkonné uživatelské rozhraní FANUC PANEL iH Pro
• Bezproblémová plug-and-play integrace FANUC robotů
• Vylepšené AI funkce pro prediktivní sledování těsnosti a stavu opotřebení zpětného ventilu
• Nové softwarové funkce jako standard

Objevte nový plně elektrický  
vstřikovací lis 
ROBOSHOT řada α-SiB - nejvyšší přesnost, opakovatelnost a spolehlivost

WWW.FANUC.CZ



trh pravděpodobně nejvíce zaměří na těka-
vější materiály, jako je PS. To znamená, že 
u většiny styrenových polymerů není jas-
né, co se stane během tohoto roku, při-
čemž nejpravděpodobnějším scénářem je, 
že ceny zůstanou nízké a  materiálu bude 
po celý rok dostatek.

Dostupnost sty renu totiž úzce souv i-
sí s  ethylbenzenem, potažmo s  benze -
nem, přičemž důležitou charakteristikou 
SM a  skupiny benzenů je relativní snad-
nost, s  jakou lze tyto produkty přepra-
vovat po  celém světě v  tankerech. Mate- 
riál je tak v případě přebytku či nedostatku 
bez problémů vyvážen nebo dovážen. SM 
je ale také derivátem syntézy propylenoxi-
du, který je důležitou složkou výroby poly-
uretanu. A poptávku po něm v současnosti 
snižuje potlačená poptávka z automobilo-
vého sektoru, který je pro polyuretan klí-
čovým trhem.

Pro polyolefiny bude rok 2023 i  nadá-
le náročný, protože bude rozšířena kapa-
cita výroby pro všechny jejich druhy, ale 
prognózy neočekávají, že by tomu odpo-
vídala poptávka. Nejvyššímu tlaku budou 
vystaveny vysoce komoditní druhy, jako 
je PPHP s vysokou teplotou tání, HDPE pro 
v yfukování a  LLDPE C4/C6 pro f ilmové 
aplikace. Nadměrná nabídka v těchto sek-

torech bude tlačit výrobce ke zvýšení pro-
dukce specializovanějších jakostí, což při-
nese tlak na snižování cen těchto prémio-
vějších produktů.

Pro technické poly mer y začal letošní 
rok téměř stejně jako rok předchozí, jenž 
skončil tlakem na  snižování cen a  boha-
tou nabídkou od  v ýrobců napříč všemi 
oblastmi. Nabídka těchto materiálů se vrá-
tila k  normálu, protože se snížily náklady 

na  dopravu, i  v  důsledku nízké poptávky 
v Asii. Očekává se, že notace většiny inže-
nýrských polymerů se budou v  průběhu 
roku dále zmírňovat, protože konkurenční 
tlaky pokračují.

Hana Kovářová

(s využitím zprávy zpracovatelů  
a distributorů polymerů BPF)
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Český start-up Ecoretan vyvinul technologii    pro chemickou recyklaci polyuretanu 

Poly ureta n se v y užívá v  m noha r ůz-
ných aplikacích, dalo by se o něm hovořit 
v podstatě jako o plastu běžné denní spo-
třeby. Jeho problémem však je, že se prak-
ticky nedá recyklovat, protože jej na rozdíl 
od termoplastů nelze tavit.

V  podstatě jediným konvenčním způso-
bem, jak odpadu z tohoto materiálu vdech-
nout druhý život, je proto drcení a přidává-
ní drti do  jiných materiálů. To se typicky 
děje například ve stavebnictví, kde se poly-
uretanem odlehčuje beton.

V hodných aplikací však není mnoho, 
a  většina odpadu tak končí na  skládkách 
nebo ve spalovně.

O b ě t y to v a r i a nt y v š a k pře d s t av u-
jí pro životní prostředí poměrně velkou 
zátěž, protože při nedokonalém spalování 
i nesprávném skládkování proudí do okolí 
toxické látky.

Změnu do problematiky nakládání s poly-
uretanovým odpadem by mohl přinést pro-

jekt společnosti Ecoretan, která vyvíjí a již 
úspěšně s prvními zákazníky testuje tech-
nologii chemické recyklace, jejíž uhlíko-
vá stopa je 2,7× nižší než výroba nového 
polyolu z ropy. 

Recyklátem lze nahradit  
i více než 30 % ropného polyolu

Polyuretan se vyrábí z  různých kompo-
nent, ale základem jsou vždy ropný polyol 
a isokyanát.

A kouzlo chemické recyklace tkví v tom, 
že za  pomoci glykolýzy a  přidáním vhod-
ných reagentů lze tento materiál rozložit 
zpět na polyol.

„Prakticky vzato děláme ve výrobě opač-
ný proces a  v ýsled kem je látka vel m i 
podobná panenskému polyolu, která se 
s ním ve směsi velmi dobře snáší a lze jí tak 
určitou část panenského polyolu nahrazo-
vat,“ vysvětluje ředitel společnosti Ecore-

tan Michal Novotný a  dodává, že recyklát 
zachová původní vlastnosti polyolu, pří-
padně může jeho vlastnosti i vylepšit.

Množstv í polyolu, které je při v ýrobě 
polyuretanu možné nahradit recyklátem, 
pak závisí čistě na dané aplikaci, ale může 
jít i o desítky procent objemu.

„Některé systémy mohou být velmi cit-
livé, a  je tedy potřeba přidávat recyklá-
tu menší množství, u jiných lze přimíchat 
i více než třetinu recyklátu. Zkoušíme také 
aplikace, kdy poly uretan v y rábíme jen 
z recyklátu a isokyanátu.

Výroba na míru aplikace
Vytvořit technologii, která bude různý 

polyuretanový odpad přetvářet na  polyol 
pro konkrétní aplikace, však není úplně 
snadný proces, a  celý vývoj se proto sklá-
dá z mnoha laboratorních i administrativ-
ních kroků. Většina firem už nějakou svou 
polyuretanovou aplikaci má a před samot-
nou výrobou recyklátu pro jejich potřeby je 
třeba vědět, jak konkrétně vypadá.

„Takže si vyžádáme technické listy a  co 
nejvíce informací o systému, který použí-
vají. Dále musíme znát požadavky na vlast-
nost i  f i ná l n í ho poly u reta nu, k teré se 
opravdu výrazně liší zákazník od zákazní-
ka. Také je dobré mít vzorek jejich panen-
ského polyolu i  isokyanátu,“ říká jednatel 
společnosti Jiří Melzer a  dodává, že pak 
je možné odpad zrecyklovat na  míru tak, 
aby se dobře snášel s panenským polyolem 
a šel nahradit v co největším poměru.

„Pokud víme, že produkt, který už máme 
hotov ý, bude f ungovat, je práce jedno-
dušší. Ale pokud ne, musíme začít vyvíjet 
nový, což mají na starosti kolegové chemi-
ci. Ti na základě specifikací a svých zkuše-
ností vytvoří reagent, s níž budeme schop-
ni recyklaci provést. To je vlastně naše 
k now-how, protože reagentů je mnoho 
a my dokážeme najít takový, abychom pak 
vyrobili recyklát v podstatě na míru.“

Průmysl, stavebnictví i koncoví spotřebitelé vyprodukují celosvětově zhruba 12 milionů 
tun polyuretanového odpadu ročně, přičemž na Českou republiku pak připadá několik 
tisíc tun polyuretanu, které každý rok končí na skládkách. Jednou z cest, jak začít 
smysluplně nakládat s tímto jinak jen těžko zpracovatelným odpadem, by mohla být 
v budoucnu chemická recyklace, kterou se v Česku zabývá start-upová firma Ecoretan.

© Dmyto/istock



Český start-up Ecoretan vyvinul technologii    pro chemickou recyklaci polyuretanu 
Konkrétně práce probíhá tak, že se labo-

ratorně vyzkoušejí různé receptury, kdy se 
testují zejména požadované vlastnosti.

„Vzhledem k  tomu, že ale zatím nemá-
me k  dispozici veškeré v ybaven í, kte -
ré bychom potřebovali, necháváme pak 
vzorky testovat a měřit jejich charakteris-
tiky v  externích laboratořích,“ upřesňuje 
Michal Novotný. 

Polyol, který v Ecoretanu pomocí glyko-
lýzy vyrábějí, vypadá na  pohled jako řid-
ší květový med, přičemž vlastní chemic-
ká reakce trvá jednotky hodin a  probíhá 
v reaktoru za řízené teploty. Polyuretano-
vý odpad musí být v rámci procesu recyk-
lace předzpracovaný, například rozdrcený 
či rozemletý, tak, aby byl vhodný pro vsáz-
ku do reaktoru. Jinak řečeno, aby byl pro-
ces úspěšný, musí jít mechanická příprava 
i chemická část ruku v ruce.

Zajímavostí je, že v ýsledného recyklá-
tu je v  průměru 2× více, než bylo vstup-
n í su rov i ny, tedy odpad n í ho poly u re -

tanu. Důvodem znásobení objemu jsou 
právě reagenty, které se chemické reakce 
účastní.

„K  zá k a zn í kov i se pa k dost a ne buď 
samotná vazká kapalina, kterou si násled-
ně zpracuje sám na  vlastních zařízeních, 

nebo můžeme dodat celý systém. To vypa-
dá ta k, že sm íchá me pa nensk ý polyol 
s  daným recyklátem v  předem stanove-
ném poměru, přibalíme isokyanát a dodá-
me finální dvousložkový systém, který lze 
rovnou použít.“                                                    ►
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DESIGN

VZORKOVÁNÍ

ÚDRŽBA & SERVIS

VÝROBA

Digitální produkty a servisní služby od firmy ENGEL Vás 
podporují během celého výrobního cyklu – od designu 
dí lu, přes jeho vzorkování až k jeho výrobě, včetně 
údržby a servisu. S ENGEL digitálními řešeními využijete 
plně potenciál Vašeho zařízení ENGEL pro vstřikování a  
trvale snížíte CO2 stopu.

K chytré továrně s 
ENGEL digitálními 
řešeními

Zjistěte více: 
engelglobal.com/inject-4-0

odpadní pUr najde díky technologii ecoretanu využití v celé řadě nových výrobků 



Na klíč připravený polyol 
dokáže zefektivnit výrobu

P ol y u r e t a n ov ý  r e c y k l át ,  r e s p e k t i ve 
výsledný polyol, však může mít ještě jed-
nu zajímavou schopnost. Na základě toho, 
jak přesně je vyroben, může ovlivnit vlast-
nosti nového polyuretanu, který se z  něj  
vyrábí. 

„Zákazníci většinou chtějí, aby se recyk-
lát co nejvíce podobal originálu, ale je mož-

né dosáhnout efektu, který je velmi žáda-
ný,“ říká dále Michal Novotný a  uvádí pří-
klad, kdy se přídavkem recyklátu u zákaz-
níka zlepšil technologický proces výroby 
z forem: když se směs polyolu a isokyanátu 
dostane do formy, zůstává pár sekund teku-
tá a pak již začne nabývat na objemu a tvrd-
nout. Takže hmota má vlastně jen velmi 
krátký čas na to, aby zatekla do všech koutů 
a záhybů formy.

„V této aplikaci se nám podařilo prodlou-
žit nalévací čas a zkrátit čas tvrdnutí. Roz-
díly byly jen pár sekund, jenomže v  prů-
myslové pra xi dělají i  jednotky sekund 
obrovské peníze. Tím, že byla forma dob-
ře vyplněná, klesla zmetkovitost a  s  rych-
lejším časem tvrdnutí bylo možné rychleji 
vyrábět.“ 

Dalším příkladem, kde by se mohl poly-
uretan s  na  míru upravenou recyklátovou 
složkou používat, je stavebnictví. Napří-
klad v  případech, kdy se do  země ukotvu-
jí sloupky či kůly. Ty se v současnosti běž-
ně zalévají betonem. Některé firmy však už 
místo betonu používají polyuretan. Protože 
jáma v zemi nemusí být tak velká, kotvící-
ho materiálu stačí menší množství a navíc 
také rychleji tvrdne.

„Zatím tyto firmy pracují jen s polyureta-
nem z panenského polyolu, ale my teď začí-
náme pracovat na  recyklátu, který bude 
vhodný i  pro takovou aplikaci,“ doplňuje 
Jiří Melzer. 

Problematická byrokracie
I když start-up Ecoretan, který vznikl před 

třemi lety, dobře běží a rozhodně najde své 
místo na  trhu, oba pánové shodně říkají, 
že rozjet jej bylo velmi složité, zejména co 
do nutné administrativy.

„Recyklovat odpad je ušlechtilá věc, ale 
z pohledu úřadů to tak příliš nevypadá. Teď 
momentálně se už téměř tři čtvrtě roku sna-
žíme přesvědčit úřady, že z  odpadu nevy-
rábíme jen zušlechtěný odpad, ale výro-
bek, který odpovídá tomu, co na trhu dáv-

no je v podobě ropného panenského polyo-
lu. Takže teď čekáme na  potvrzení z  MPO 
a doufáme, že to dobře dopadne, abychom 
mohli pokračovat na odboru životního pro-
středí našeho krajského úřadu a pak koneč-
ně začít s  větší produkcí,“ ř íká na  závěr 
Michal Novotný. 

Kristina Kadlas Blümelová 
Foto: Ecoretan
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Vlajkovou lodí společnosti Ettlinger, kom-
petenčního centra pro recyklaci ve  skupině 
MAAG, je výkonný stroj ERF 1000. Při zpraco-
vání snadno tekoucích materiálů, například pro 
aplikace vstřikování, mohou jeho čtyři rotující, 
perforované bubny přefiltrovat až 10 t taveniny 
plastu za hodinu. 

Mezi jeho výhody patří nepřetržitý provoz 
ve stabilním procesu při stálém tlaku a dlou-
hé provozní doby bez výměny filtru. K vyso-
ké efektivitě nákladů přispívá také velmi níz-
ká ztráta taveniny v rozmezí pouhých několika 
procent a také možnost výměny každého bub-
nu samostatně a bez přerušení výroby.

Pro nižší výkony výrobce nabízí verze 
ERF 350 (více než 3 000 kg/h) a ERF 500 (až 
6 000 kg/h). Všechny tři velikosti jsou navrženy 
pro energetickou účinnost a jsou vhodné pro fil-
traci běžných termoplastů včetně měkčeného 
PVC. Podíl nečistot, jako je papír, hliník, dřevo, 
elastomery (guma nebo silikon) nebo vysokota-
vitelné polymerní kompozity, může být až 16 %.

Tavné filtry ERF lze v zásadě použít v jaké-
koli vytlačovací lince — jedno- nebo dvoušne-
kové a bez ohledu na typ peletizačního systé-
mu nebo jiné následné jednotky. Díky své kom-
paktnosti jsou vhodné i  pro dovybavení stá-
vajících vytlačovacích linek. Typické aplikace 
sahají od recyklace až po vytlačování listů a fólií 
a kompaundování. /hk/

Efektivní filtrace taveniny i při velkém množství nečistot

„recyklovat odpad je ušlechtilá věc, 
ale z pohledu úřadů to tak příliš 
nevypadá,“ říká Michal novotný.

www.technickytydenik.cz

recykláty nejvyšší kvality jsou 
v průmyslu zpracování plastů velmi 
žádaným zbožím. v souladu s poptávkou 
jsou také kladeny přísnější požadavky 
na produktivitu recyklačních systémů. 
vysoce výkonné taveninové filtry řady 
ettlinger erF slibují cenově výhodné 
řešení pro zajištění odpovídajících 
množství produktů pro cyklus 
recyklovatelných materiálů.

 recyklace pe, pe-hD a pp patří mezi nejběž-
nější průmyslové aplikace kontinuálního filtru 
taveniny erF 1000, který dokáže zpracovat až 
10 t/h v závislosti na použitém materiálu

© ettlinger



 Ovládání přes řídící rozhraní MyKratos, které splňuje požadavky 
    průmyslu 4.0
 Unikátní systém vzdálené servisní podpory MyAngel 24, který 
    zefektivňuje servisní činnost a snižuje náklady na servis komor

 Univerzální zkušební stroje – trhačky pro zkoušky v tahu, tlaku a ohybu
 Rázová kladiva pro zkoušky metodami Charpy a IZOD s kapacitou až 50J.
 Tvrdoměry pro zkoušky metodou vtlačení kuličky podle normy 
    ČSN EN ISO 2039-1
 Výtlačné plastometry pro stanovení indexu toku plastů – MFI.
 Přístroje HDTM pro stanovení teploty měknutí plastů podle VICATA (VST) 
    a stanovení teploty průhybu plastů při zatížení (HDT).  

Bližší informace o produktech těchto ¦ rem 
naleznete na webu www.anamet.cz

Pomocí přístroje identiPol určíte identitu vstupního materiálu a deteku-
jete i minoritní kontaminaci jiným polymerem. identiPol dokáže identi-
¦ kovat všechny druhy běžně používaných polymerů jako jsou např. PP, 
PC, LDPE, HDPE, PA6, PA66, PS, PET. V případě PE a PP dokáže identiPol 
v rámci měření indikovat navíc index toku taveniny zkoumaného vzorku.
identiPol QA2 je navržen jako jednoduchý nástroj umožňující rychlou 
identi¦ kaci a kontrolu kvality termoplastických materiálů přímo v pro-
vozech na výrobu a zpracování polymerů. Přístroj je speciálně vyvinut 
pro posouzení kvality nového materiálu a jeho použitelnosti ve výrob-

ním procesu. Toho je dosaženo automatickým porovnáním vlastnos-
tí nového materiálu přicházejícího do výroby s vlastnostmi známého 
materiálu s vyhovující kvalitou, jehož parametry byly vloženy uživate-
lem do databáze přístroje.

Jsou pravidelné dodávky polymerů na vstupu do vaší výroby kvalitativně identické?  Obdrželi jste neznámý 
materiál?  Potřebujete ho identifikovat?  A jaký mají tyto materiály index toku?  Jak se materiál chová 
při zpracování  Na tyto otázky odpoví identiPol rychlou a snadnou analýzou polymerních materiálů!

Pod značkou ACS dodáváme teplotní a klimatické komory firmy Angelantoni Test Technology Srl pro testování 
odolnosti plastových výrobků vůči okolnímu prostředí. Komory jsou používány pro simulaci teplotních a vlhkostních 
cyklů v automobilovém průmyslu.

Zkušební stroje firmy Tinius Olsen Ltd. pro stanovení mecha-
nických a tepelných vlastností plastů, mezi které patří zejména 
následující zařízení.
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Plastová srdce v lossburgu bijí rychleji

Na Arburg Anniversary Days do „think-tan-
ku“ v  německém Lossburgu přišlo ve  dnech 
mezi 8. a  11. březnem 2023 celkem více než 
5 700 zákazníků z 53 zemí světa. Na této akci, 
která byla v  jiných letech označována jako 
Technology Days, bylo k vidění vše, co urych-
luje tep plastových srdcí. Výstavní prostor 
zahrnoval celou společnost: vedle více než 
50  exponátů a  inovativních aplikací se spo-
lečnost Arburg mohla pochlubit svou kombi-
novanou expertizou v podstatných tématech, 
jako jsou udržitelnost, digitalizace, energetická 
účinnost a automatizace. 

Nadšení hosté mohli naživo a v plných bar-
vách vidět, co se skrývá za touto rodinnou spo-
lečností s více než stoletou historií. Tuto zku-
šenost jim zprostředkovaly vystavené exponá-
ty v zákaznickém středisku, v prostoru věno-
vaném tématu účinnosti, v oblasti určené pro 
školení a servis, v úseku automatizace a rovněž 
během exkurzí po společnosti a během odbor-
ných přednášek zaměřených na  udržitelnou 
činnost, inovativní nápady, uvažování s ohle-
dem na budoucí vývoj a kombinovanou exper-
tizu v oboru efektivní výroby plastových dílů 
s promyšlenou úsporou vstupních zdrojů.  

Milník mezi stroji s novou technologií 
V zákaznickém středisku upoutal velkou část 

pozornosti hybridní stroj Allrounder 470  H 
vystavený proti zlatému pozadí. Tento mil-

ník mezi stroji vytváří scénu pro novou strojní 
technologii od společnosti Arburg – šetří ener-
gii a zdroje, nabízí vysokou účinnost výroby, 
snadné ovládání a současně vysokou spoleh-
livost. Mezi jeho technické vlastnosti náleží 
nová koncepce správy olejové náplně, rozděle-
ní průtoku pro současné pohyby sekundárních 
hydraulických os a široké využití servohydrau-
lického systému Arburg.

Prostřednictvím výkonnostních variant 
Comfort, Premium a  Ultimate lze stroje All-
rounder 470 H přesně přizpůsobit podle kon-
krétních požadavků jednotlivých zákazníků.

Živá zkušenost: 
zpracování plastů na dotek 

Na výroční akci Anniversary Days bylo vysta-
veno přes 50 exponátů, které v reálném čase 
vytvářely vstřikované a  3D tištěné součás-
ti. K vidění bylo množství nových produktů, 
působivých aplikací a  inovativních procesů. 
Přibližně každý druhý stroj zpracovával alter-
nativní plasty nebo recykláty. 

Například stroj Allrounder 470 S vyráběl dáv-
kovací odměrky z  kukuřičného škrobu, kte-
ré jsou rozpustné ve vodě a kompostovatelné, 
zatímco zařízení Allrounder 320 C Golden Edi-
tion zpracovávalo spotřebitelský recyklát zís-
kávaný z lednic a navracel ho tím do životní-
ho cyklu. Do materiálu byl rovněž zapracován 
neviditelný „sledovací prvek“, jehož prostřed-
nictvím lze každý díl bezpečně identifikovat 
proti padělání.

V  aplikaci výrazně zaměřené na  úsporu 
vstupních zdrojů v oblasti obalového průmy-
slu byl kladen značný důraz na  materiálově 
úsporný design součástí a energetickou účin-
nost: stroj Allrounder 720 A Ultimate byl scho-
pen vyrábět čtyři tenkostěnné kruhové šálky 
IML s tloušťkou stěny pouhých 0,37 mm s dél-
kou každého výrobního cyklu 3,95 s. Spoje-
ní nového, zcela elektrického stroje pro pac-
kaging s procesem vstřikování do pootevřené 
formy s následným ražením zlepšuje energe-

na 5 700 zákazníků z 53 zemí světa se sešlo v lossburgu na výroční akci arburg anniversary 
days 2023. Vystaveno bylo více než 50 exponátů v rámci arén zaměřených na téma účinnosti, 
téma automatizace a servisní oblast. nechyběly odborné přednášky a exkurze po společnosti. 
Mezi hlavní témata pro tento rok patřila energetická účinnost, digitalizace a udržitelnost.

KoMerční prezentace

Milník mezi stroji:  
hybridní stroj  
allrounder 470 h  
vytváří scénu 
pro novou strojní 
technologii, která 
šetří energii a zdroje, 
nabízí vysokou účin-
nost výroby, snadné 
ovládání a současně 
vysokou spolehlivost

na akci arburg 
anniversary Days 
do „think-tanku“ 
v lossburgu přišlo 
od 8. do 11. března 
2023 celkem více 
než 5 700 zákazníků 
z 53 zemí světa. 
první zastávkou bylo 
zákaznické centrum 
s četnými exponáty 
a působivými aplika-
cemi z oblasti vstřiko-
vání a 3D tisku
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tickou stopu výroby o 20 % a současně význam-
ně snižuje hmotnost součástí z 13 g na 10,8 g. 

K  dalším mimořádným příkladům využití 
náleželo plně automatizované tváření nádob 
na vakcíny pomocí vzduchu na principu vstři-
kování a tažení materiálu, výroba spojek Luer 
Lock pro farmaceutický průmysl, které jsou při-
praveny k přímému použití, a výroba montáž-
ních pák na pneumatiky s možností sledování 
prostřednictvím „neviditelného značení“. 

„Akční plán: Energie“: 
poradenství a instalace 
do stávajících systémů na vyžádání

Důležitým tématem akce Anniversary Days 
2023 byla energetická účinnost. V tomto ohledu 
je zvlášť zajímavý nový „Akční plán: Energie“. 
K němu patří celá řada opatření, která zákaz-
níkům pomáhají významným způsobem sni-
žovat náklady na výrobu vstřikováním a opti-
malizovat vedle samotného stroje rovněž poža-
davky na energie v celém výrobním procesu.

Téma účinnosti: 
zaměření na udržitelnost a digitalizaci 

Vše v  oblasti zaměřené na  téma účinnos-
ti, v tzv. Efficiency Areně, se točilo kolem klí-

čových otázek digitalizace, úspory vstupních 
zdrojů a oběhového hospodářství. Na celkem 
devíti stanicích, z  nichž šest bylo k  tématu 
„arburgGREENworld“ a tři se týkaly „arburgX-
world“, společnost Arburg a  vybraní partne-
ři z celého hodnotového řetězce prezentovali, 
jak lze díky digitalizaci a inovativním řešením 
dosáhnout udržitelné cirkulární ekonomiky.

Ústřední místo zaujímal hybridní stroj All-
rounder vyrábějící hmoždinky Fischer řady 
Greenline. Tento plastový výrobek obsahu-
je z  50 % ricinový olej. Užitý stroj byl vyba-
ven balíčkem pro využívání recyklátů a novou 
technologií „aXw Control RecyclatePilot“ spo-
lečnosti Arburg, která díky adaptivnímu říze-
ní procesu zaručuje stabilní hmotnost kaž-
dého vstřiku a  dokáže provádět kompenza-

ce v případě kolísajících vlastností materiálu. 
Vtoky byly okamžitě rozemílány a přiváděny 
zpět do procesu v podobě postindustriálního 
recyklátu (PIR). 

Vybraní partneři poskytovali informace 
o aktuálních tématech, jako například o zna-
čení, identifikaci, třídění a recyklaci v kombi-
naci s podporou v podobě přenosu dat podél 
celého hodnotového řetězce. 

Společnost Arburg v  prostoru Efficiency 
Areny rovněž prezentovala strategie napo-

máhající k  udržitelnosti, zákaznický portál 
„arburgXworld“ a nadřazený řídicí a monito-
rovací systém ALS. 

Úspěšná historie: 
100 let rodinné společnosti Hehl 

U  příležitosti letošního výročí bylo možné 
navštívit také prostor vyhrazený pro mimo-
řádné události: Arburg Cube. Zde se návštěv-
níci mohli vydat na  multimediální cestu 
100letou historií rodinného podniku Hehl 
a potěšit své smysly kulinářskými specialita-
mi. Dalším mimořádným bodem akce Anni-
versary Days 2023 bylo 8. března uvítání stoti-
sícího návštěvníka této průmyslové prezenta-
ce, která každoročně již od roku 1999 přitahuje 
do Lossburgu tisíce zákazníků z celého světa.
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akCE

Klíčovou zastávkou pro 
návštěvníky byla i ten-
to rok efficiency arena 
zaměřená na účinnost, 
konkrétně s důrazem 
na arburggreenworld 
a arburgXworld. spo-
lečně s vybranými 
partnery zde byla 
prezentována inova-
tivní řešení týkající se 
úspory zdrojů, digita-
lizace a oběhového 
hospodářství

velkou pozornost 
si získal rovněž pro-
stor věnovaný akci 
„arburg cube“, kde 
návštěvníci mohli 
zábavnou formou 
získat informace 
o milnících a historii 
v období „100 let 
rodinné společnosti 
hehl“

odpoledne 8. března 
přivítala společnost 

arburg stotisícího 
návštěvníka v minulosti 
pořádaných technolo-

gických dnů: Max Meier 
(uprostřed), trelleborg, 

Švýcarsko, Juliane heh-
lová, managing partner 

společnosti arburg, zod-
povědná za globální mar-

keting a Business Deve-
lopment, a Dr. christoph 
schumacher, ředitel pro 

globální marketing

www.arburg.com/cs/cz/ 
Foto: Arburg
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Spolupráci a spolehlivost 
řadí firma EnGEl na prvním místo

Dodávkou dvou vstřikovacích 
strojů do  USA rakouský výrob-
ce vstřikovacích strojů ENGEL 
dosáhl nového rekordu: s uzavíra-
cí silou 8 000 t se jedná o největší 
stroje, které byly doposud v  závo-
dě St. Valentin v  Rakousku vyro-

beny. Oba americké stroje ENGEL 
Duo 130000/130000H/8200 com-
bi byly uvedeny do provozu v ken-
tuckém závodě Winchester spo-
lečnosti Infiltrator Water Techno-
logies (IWT). Dceřiná společnost 
firmy Advanced Drainage Systems 
(ADS) zde vyrábí produkty pro vod-
ní hospodářství.

Oba tyto vstřikovací stroje Duo 
jsou vybaveny dvěma vstřikova-
cími agregáty s  objemem 85  000 
cm3. Maximální hmotnost vstřiku 
činí 122 kg. S délkou 29,3 m a šířkou 
6,4 m jsou tyto stroje sice obrovské, 
v poměru k uzavírací síle a vstřiko-

vanému objemu je však instalač-
ní plocha relativně malá. Je to dáno 
dvoudeskovou konstrukcí velkých 
strojů této značky.

Čím dál častěji se zákazníci na spo-
lečnost ENGEL obracejí s  dotazy 
řešení na míru s extrémně vysoký-
mi uzavíracími silami. Možné jsou 
uzavírací síly 10  000 t a  více. Tak-

to velké stroje mohou zpracovávat 
několik stovek kilogramů materiá-
lu a dosahují průchodu materiálu 2 t 
za hodinu. 

Doposud největší stroje ENGEL 
I  když jsou zaměstnanci v  závo-

dě St. Valentin zvyklí vyrábět vel-
ké stroje, byly tyto dva 8000t stroje 
speciální výzvou. „Jsem hrdý na to, 
že jsem na projektu spolupracoval,“ 
říká Jim Moran, Business Deve-
lopment Manager u  společnosti 
ENGEL North America.

„Když si jen představíte, co vše 
bylo nutné pro přepravu těchto stro-

jů z  Rakouska do  USA… Například 
desky byly nákladními čluny přepra-
veny po Dunaji,“ popisuje Jim Moran 
překážky, které bylo nutné překo-
nat. A pokračuje: „Před dodávkou byl 
každý stroj v  závodě ENGEL zcela 
zkompletován, otestován a poté opět 
rozložen na přepravu do Ameriky.“

Společnost Infiltrator investova-
la do výstavby nové haly, aby bylo 
vytvořeno místo pro tyto obrovské 
stroje. Dodávka komponent stroje 
z Rakouska proběhla na 29 náklad-
ních vozidlech.

Instalace prvního stroje trva-
la déle než dva měsíce a  součas-
ně se dokončovala budova, infra-

Společnost EnGEl dodala dva rekordní, 8000t vstřikovací stroje do Infiltrator 
Water Technologies v Severní americe. Potvrdila přitom pověst spolehlivého 
partnera dodržujícího termíny a rozpočty i u náročných zakázek.

KoMerční prezentace

při přejímce prvního 
stroje se kompletní 
projektový tým společ-
nosti engel z rakouska 
a Usa setkal se zástupci 
společnosti infiltrator 
v závodě engel  
st. valentin

© engel

pro mnoho komponent stroje bylo zapotřební speciálních transportérů, 
na obrázku je jedna ze 117t pevných upínacích desek při dodávce v závodě 
infiltrator ve státě Kentucky                                                                      © engel

135t jeřáb v závodě infiltrator se nepoužívá pouze k upnutí forem, pomohl 
také při instalaci nových velkých strojů                                                          © engel



www.technickytydenik.cz

struktura a  okolí. K  tomu patří 
také 135t halový jeřáb na přepravu 
forem do a ze stroje, který se použil 
i při instalaci stroje.

„Práce zaměstnanců společnos-
ti ENGEL byla neuvěřitelná,“ zdů-
razňuje David Gedritis, Director 
of Manufacturing Capital Imple-
mentation u  společnosti Infiltra-
tor. „Díky delším pracovním dnům 
a  práci o  víkendech mohla být 
instalace rychle dokončena.“

Od konceptu až po dodávku 
v rychlém sledu

Od prvního nápadu až po zhoto-
vení byl tento projekt týmovou pra-
cí přesahující hranice firmy.

„Pro spolupráci se společnos-
tí ENGEL jsme se rozhodli opako-
vaně, protože máme dlouhodobé 
obchodní vztahy. I dřívější projekty 
byly dokončeny včas a bez překro-
čení nákladů,“ dodává Ron Brochu, 

Vice President of Manufacturing 
u společnosti Infiltrator.

„Výrobní jednotky pracují od uve-
dení do provozu bezvadně s vyso-
kou dostupností a produktivitou.“ 

Společnost ENGEL tuto zakázku 
získala v  listopadu 2020. Předání 
prvního stroje pak proběhlo v únoru 
2022. Nyní, o rok později, byl dodán 
druhý, konstrukčně totožný stroj. 

Udržitelná investice 
do budoucnosti

Udržitelnost byla v celém projek-
tu velmi důležitá.

„Voda je cenným zdrojem,“ říká 
Scott Barbour, President a CEO spo-
lečnosti ADS. „Tento aspekt zohled-

ňujeme inovativními produkty 
pro vodní hospodářství, které mají 
vysoký podíl recyklace. 

Náš podnik recykluje více plastu 
než jakýkoliv jiný v Severní Ameri-
ce. V roce 2022 byla společnost ADS 

mediální značkou Plastics News 
vyznamenána hlavní cenou za své 
zapojení v oblasti recyklace.“

„Opravdu velmi zajímavé jsou 
nové možnosti, které se otvírají 
v oblasti neustálého dalšího rozvo-
je našich produktů,“ dodává Bryan  
Coppes, Vice President Enginee-
ring and R&D společnosti Infiltrator. 
„Do nových zařízení jsme investo-
vali opravdu značné částky a to nám 
umožní ještě hospodárnější a efek-
tivnější výrobu našich produktů.“

Společnost ENGEL byla před 
nedávnem firmou EcoVadis jako 
doposud jediný výrobce vstři-
kovacích strojů vyznamenána 
zlatým oceněním. Pro zákazní-
ky, jako je Infiltrator, je to dalším 
potvrzením toho, že si vybra-
li správného partnera. EcoVadis 
je světově největší poskytova-
tel žebříčků udržitelnosti. Tyto 
žebříčky zahrnují data více než 
90  000 podniků a  zaměřují se 
vždy na  globální dodavatelské 

řetězce. Hodnotí se ekologické, 
sociální a etické aktivity podniku.

Společnost ENGEL je pyšná 
na  dlouhodobé partnerství se 
zákazníky, jako jsou společnosti 
Infiltrator a ADS. „Takovýto projekt 
je vždy velkou výzvou. Velikost 
stroje, úroveň inovace a  investič-
ní objem při takové zakázce samo-
zřejmě zvyšují také riziko. Ale naše 
dlouholetá spolupráce, vzájemná 
důvěra a v neposlední řadě i to, že 
každý ví, co je pro toho druhého 

důležité, jsou faktorem úspěchu, 
který jasně přesvědčí,“ vysvětlu-
je Vanessa Malenaová, President 
ENGEL North America.

„Jsme nadšeni z  toho, co jsme 
společně vytvořili. Pokud vyvíjíme 
řešení společně s našimi zákazníky, 
pak uděláme vše pro to, abychom 
našim zákazníkům zajistili ještě 
větší úspěch našimi inovativními 
a pokročilými koncepty.“

www.engelglobal.com
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PříPadoVá STudIE

pohled do pracovního prostoru zdůrazňuje velikost stroje, jehož celková dél-
ka činí 29,3 m                                                                                            © engel

pro mnoho komponent stroje bylo zapotřební speciálních transportérů,  
na obrázku je jedna ze 117t pevných upínacích desek při dodávce v závodě 
infiltrator ve státě Kentucky                                                                       © engel

v posledních letech investovala společnost infiltrator Water technologies 
více než 100 milionů UsD do rozšíření svého závodu Winchester ve státě 
Kentucky (Usa)                                                                                       © infiltrator

engel je jednou z předních 
firem v oblasti výroby vstřikova-
cích strojů.

skupina engel dnes nabízí 
veškeré technologické moduly 
pro zpracování plastů komplet-
ně na jednom místě: vstřikovací 
stroje pro termoplasty a elasto-
mery včetně automatizace. Jed-
notlivé komponenty jsou přitom 
samy o sobě konkurenceschop-

né a na trhu úspěšné. se svými 
devíti výrobními závody v evro-
pě, severní americe a asii (čína, 
Korea), pobočkami a zastoupení-
mi ve více než 85 zemích nabízí 
engel svým zákazníkům opti-
mální podporu na celém světě, 
aby byli se svými novými techno-
logiemi a nejmodernějšími výrob-
ními linkami konkurenceschopní 
a úspěšní.

EnGEl auSTrIa Gmbh
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20 let Wittmann Battenfeld Cz — úspěšný   příběh pokračuje

„Naše společnost byla založena v říjnu 2003 
(tehdy pod názvem Wittmann CZ), jako dce-
řiná firma rakouské společnosti Wittmann 
Kunststoffgeräte (od r. 2021 Wittmann Tech-
nology), která je mateřskou firmou skupiny 
Wittmann Group s celosvětovou působnos-
tí. Naše firma je zodpovědná za prodej stro-
jů a zařízení pro plastikářský průmysl, pora-
denství, záruční i pozáruční servis a dodávky 
náhradních dílů pro zákazníky v České a Slo-
venské republice,“ říká v rozhovoru k založe-
ní společnosti Wittmann Battenfeld CZ se síd-
lem v Malých Nepodřicích u Písku její jednatel  
Ing. Michal Slaba.

 Jakým vývojem od té doby prošla?
Na  první roky činnosti firmy velmi rád 

vzpomínám, bylo to takové pionýrské obdo-
bí. Prvních pár měsíců jsem byl tehdy sám 
a kancelář měl u sebe doma v Písku. Ihned 

po založení firmy jsem proto začal hledat prv-
ní spolupracovníky a vhodnější pracovní pro-
story. V průběhu prvního čtvrtletí roku 2004 
již vznikl malý tým, s nímž jsem se v Písku 
přestěhoval do pronajatých kanceláří.

První léta byla obdobím slibného rozvo-
je a  naše kanceláře nám záhy začaly být 
malé. Chtěli jsme totiž nabízet i školení, mít 
předváděcí prostory, vlastní konstrukční 
oddělení apod. Proto jsem byl v  roce 2007 
vedením společnosti pověřen, abych našel 
vhodný pozemek pro stavbu vlastního síd-
la. Pozemek jsem nakonec našel v  Malých 
Nepodřicích u Písku.

 Jak vývoj firmy ovlivnila hospodářská 
krize v letech 2008—2009?

Rok 2008 byl bezpochyby milníkem, rokem 
velkých změn, a pro nás dvojnásob. Na jaře 
roku 2008 došlo v koncernu Wittmann k his-

toricky největší akvizici, a to k převzetí firmy 
Battenfeld Kunststoffmaschinen — význam-
ného výrobce vstřikovacích strojů, který 
se kvůli chybnému financování na  třetích 
trzích, přílišnou rotací kádrů na  manažer-
ských pozicích a  absenci dlouhodobé kon-
cepce dostal do neřešitelných potíží.

Do této doby jsme se snažili být nezávislí 
na dodavatelích vstřikovacích strojů a s mno-
hými jsme na  našem trhu spolupracovali. 
Akvizicí Battenfeldu jsme se však přes noc 
stali pro některé naše obchodní partnery 
konkurenty. Já jsem si rovněž velmi dobře 
uvědomoval, že se tímto krokem naše port-
folio rozroste tak, že budeme muset rozšířit 
servisní i obchodní tým. Název naší firmy se 
zároveň změnil na Wittmann Battenfeld CZ.

Na zakoupeném pozemku v Malých Nepod-
řicích u  Písku jsme i  v  období vrcholu vel-
ké hospodářské krize započali na jaře 2009 

„Spokojenost našich zákazníků a kvalitní práce jsou pro nás  na prvním místě.“

KoMerční prezentace

ing. Michal slaba
absolvoval Fakultu elektrotechnickou 
čvUt praha, obor technická kybernetika. 
první zkušenosti sbíral v písecké firmě 
ÚvveŘ (vývoj a tvorba speciálního hW  
pro vzdálenou komunikaci stolních počíta-
čů se sálovými počítači, caD návrhy desek 
plošných spojů) a v táborské společnosti 
MgM (servisní technik cnc strojů pro 
termické dělení materiálů, později vedoucí 
servisu a obchodní zástupce).
Do plastikářského odvětví vstoupil v roce 
1997 jako obchodní zástupce společnosti 
arburg pro čr a sr v oblasti prodeje vstři-
kovacích strojů.
v roce 2003 založil v písku společnost 
Wittmann cz, spol. s r. o., pobočku  
rakouského výrobce strojů a zařízení  
pro plastikářský průmysl. v této firmě (dnes 
Wittmann Battenfeld cz, spol. s r. o.)  
působí coby jednatel dodnes.

© Wittmann Battenfeld cz
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20 let Wittmann Battenfeld Cz — úspěšný   příběh pokračuje
s výstavbou vlastního sídla, která bylo dokon-
čena koncem roku 2010. 

 Společnost nabízí ucelený program 
periferií a strojů na zpracování plastů. 
Kde všude se s jejími výrobky můžeme 
setkat?

Skupina Wittmann, zřejmě jako jediná 
na  světě, nabízí ucelený výrobní program 
periferních zařízení a  strojů na  zpracová-
ní plastů jedné značky. Jedná se zejména 
o roboty, manipulátory i komplexní automa-
tizovaná pracoviště, IML-systémy, lokální 
i centrální zařízení na sušení a dopravu gra-
nulátu, temperační přístroje, chladicí zaříze-
ní a průtokoměry, drtiče vtoků i dílů. A od již 
zmíněného roku 2008 i vstřikovací stroje.

Výrobní závody koncernu se nacházejí 
v Rakousku, Maďarsku, Francii, USA a Číně. 
Tato celosvětová skupina dodává pro-
střednictvím svých dceřiných společnos-
tí a obchodních zastoupení výrobky do více 
než 80 zemí světa a objemem produkce pře-
devším v  oblasti automatizace vstřikova-
cích procesů zaujímá dominantní postavení 
na světovém trhu.

V  současné době pracují stroje a  zaříze-
ní Wittmann a Wittmann Battenfeld ve více 
než 200 lisovnách plastů v České a Sloven-
ské republice. Uživateli strojů jsou především 
výrobci technických plastových dílů orien-
tovaní na automobilový a elektrotechnický 
průmysl.

 Podařilo se zrealizovat vlastní oddělení 
konstrukce? 

Počátkem roku 2011 jsme se přestěhovali 
do nové, vlastní, moderně a účelově zařízené 
budovy u Písku. Díky této kvalitativní změně 
jsme mohli založit vlastní konstrukční oddě-
lení jednoúčelových strojů a zařízení, které 
nám umožňuje nejen doplnění nabídky sério- 

vých robotů o  uchopovače a  jednoúčelová 
pracoviště ke vstřikovacím strojům, ale také 
obecnou možnost konstrukce průmyslových 
automatizovaných systémů.

 Jak vzděláváte své spolupracovníky 
a jaké jim poskytujete benefity? 

Naše firma zajišťuje pro své zaměstnan-
ce různé typy školení odborného charakte-

ru, ty probíhají většinou u  mateřské firmy 
v Rakousku, i pravidelnou výuku angličtiny 
nebo např. školení obchodních dovedností 
(tzv. soft skills). 

Naši zaměstnanci užívají řadu firemních 
benefitů jako např. týden dovolené navíc, 
možnost čerpání „sick days“, nápoje zdarma, 
organizování firemních teambuildingů. 

 Vybudovali jste zcela nové prostory fir-
my. Jde o velice zajímavou stavbu, která 
poskytuje vašim zaměstnancům velmi 
příjemné pracovní prostory. Jakými pro-
story a vybavením disponuje?

Jak již bylo řečeno, počátkem roku 2011 jsme 
dokončili stavbu vlastního sídla v  Malých 
Nepodřicích, respektive její první část. Z důvo-
du dalšího velmi dynamického rozvoje padlo 
v roce 2016 rozhodnutí o dalším rozšíření stá-
vajícího sídla o druhou halu a další administra-
tivní budovu. Stavba byla započata v polovině 
roku 2017 a byla dokončena v srpnu 2018. Tím 
firma dostala dnešní konečnou podobu. 

Jedná se o velmi moderní ekologickou stav-
bu nabízející zaměstnancům příjemné pra-
covní prostředí. Prostory jsou v  zimě vytá-
pěny a v létě chlazeny sofistikovaným systé-
mem tepelných čerpadel. Čistá dešťová voda 
ze střech je zachytávána a sváděna do objem-
ných podzemních zásobníků a  slouží jako 
zdroj pro automatické zavlažování zeleně. 
V roce 2020 jsme na střechy administrativ-
ních budov instalovali dvě fotovoltaické elek-
trárny, které ve spojení s bateriemi pokrýva-
jí cca 35 % celkové spotřeby firmy. Díky střeš-
ní instalaci neruší celkový vizuální dojem 
stavby.

V  současnosti má česká pobočka 41  pra-
covníků. Máme zde rovněž školicí místnost 
a předváděcí prostory, kde je možné si pro-
hlédnout i vyzkoušet některé stroje a zaří-
zení z našeho širokého výrobního portfolia.
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Výrobní závody koncernu
se nacházejí v rakousku, Maďarsku, Francii, Usa a číně. tato celosvětová 
skupina dodává prostřednictvím svých dceřiných společností a obchodních 
zastoupení výrobky do více než 80 zemí světa a objemem produkce 
především v oblasti automatizace vstřikovacích procesů zaujímá dominantní 
postavení na světovém trhu.

© Wittmann Battenfeld cz
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Vlastní sídlo společnosti má celkovou užit-
nou plochu zhruba 1 600 m2.

 Pomáháte komunitám ve svém okolí? 
Podporujete nějaké aktivity obcí, sport, 
kulturu?   

Naše firma je v  oblasti sportu pravidelně 
hlavním sponzorem akce Sportovec roku 
a píseckých basketbalistů Sršni Sokol Písek. 
Finančně také podporujeme různé charita-
tivní organizace a projekty.

 Po spojení společností Wittmann 
a Battenfeld v roce 2008 jste 
prezentovali, že od 1. ledna loňského 
roku budou vaše výrobky označovány 
pouze logem Wittmann. Mění se něco 
v širokém produktovém portfoliu a lze 
očekávat nějaké zvláštnosti v prodejním 
nebo servisním kanálu?

Ano, k  tomuto tématu byla již na  začátku 
loňského roku vydána oficiální tisková zprá-

va. Skupina Wittmann se od  1. ledna roku 
2022 rozhodla změnit dosavadní strategii 
a přejít ze dvou oficiálních značek Wittmann 
(pro periferní stroje a zařízení) a Wittmann 
Battenfeld (pro vstřikovací stroje a technolo-
gie) na strategii jedné značky s výhodou, že 
může nabídnout „kompletní řešení z  jedné 
ruky“.

Na naše široké produktové portfolio to ale 
nemá vůbec žádný vliv, jen vstřikovací stro-
je budou již označovány pouze značkou 
Wittmann, spolu s úpravou barevného prove-
dení tak, jak již bylo představeno na veletrhu 
K 2022. Nemění se ani dosavadní název naší 
společnosti v České republice. 

 Jak důležitá je ekologičnost vašich 
výrobků v této době, kdy se ceny 
energie pohybují jako na houpačce? 
Co zákazníkům přináší? 

Portfolio našich strojů a zařízení se vyzna-
čuje velmi vysokou energetickou účinností, 

a  tedy nejnižší možnou spotřebou elektric-
ké energie. Zvláště v dnešní době, kdy ceny 
energií ovlivňují cenu výrobku daleko více 
než dříve, hraje tento faktor velmi důležitou 
roli při rozhodování o nákupu nového stroje, 
zařízení či technologie.

U našich zákazníků to přináší významnou 
konkurenční výhodu a úsporu nákladů.

 Vinou pandemie covidu-19 došlo 
k významnému narušení dodavatelských  
řetězců, a to v celosvětovém měřítku. 
Předpokládáte, že v letošním roce už 
dojde k „uklidnění“ a zlepšení dodávek?

Stejně jako výrobci automobilů či jiných 
strojů a zařízení se i my potýkáme s násled-
ky narušení dodavatelských řetězců, a  tím 
pádem s nedostatkem hlavně elektronických 
komponent. I přes očekávané zlepšení doda-
cích lhůt v průběhu loňského roku se situa-
ce dosud výrazně nezlepšila, a to i na základě 
negativních mezinárodních událostí.

Přinutilo nás to velmi výrazně zefektivnit 
naše logistické procesy, čímž jsme dosáhli 
mírného zlepšení dodacích termínů našich 
finálních produktů. Další zlepšení stavu 
očekáváme v  průběhu letošního roku, ale 
bude to velmi závislé i na vývoji mezinárod-
ní situace.

 S jakými plány, novinkami nebo 
vylepšeními jste vstoupili do roku 2023?  

Hlavní novinky jsou u  plastikářských 
f i re m pře d s t avov á ny n a  ve let rhu  K 
v  Düsseldorfu, který je největší světovou 
plastikářskou akcí svého druhu a  koná se 
jednou za tři roky. Zatím poslední veletrh K 
se konal loni v říjnu, tedy poměrně nedáv-
no, a firma Wittmann zde na dvou výstav-
ních plochách představila celou řadu novi-
nek z oblasti periferií i vstřikovacích strojů 
a  spojených technologií. Hlavní důraz byl 
kladen především na energeticky úsporné 
technologie.

Pro letošní rok chystáme jako jednu 
z  novinek rozšíření inovovaného řídicího 
systému B8X vstřikovacích strojů na další 
výrobní řady.

 Kulaté výročí je důvodem k oslavám. 
Chystáte nějaké setkání s vašimi 
partnery a zákazníky?

Samozřejmě že při příležitosti tohoto 
kulatého výročí chystáme pro zákazníky 
firemní akci. Pod mottem „20 let s Vámi“ se 
uskuteční 15. června 2023 v prostorách naší 
firmy v Malých Nepodřicích. Pozvánky již 
byly odeslány.

Připraveny budou ukázky funkčních stro-
jů a  zařízení, zajímavý přednáškový blok 
i možnost prohlídky všech prostor naší fir-
my. Na zákazníky se samozřejmě moc těší-
me a čekáme hojnou účast. 

Hana Kovářová

Kdy: 15. červen 2023
Kde: Wittmann Battenfeld CZ spol. s r.o.

Rezervujte si prosím tento den pro nás!
Přednášky | Ukázky produktů | Prohlídka našeho sídla

It’s all Wittmann. | www.wittmann-group.cz
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Cílem aktivit Plastikářského klastru 
(Plastru) je PodPora činnosti rozvoje 
členů klastru zejména v oblasteCh:

• Vývoj a inovace (nabízíme služby v oblasti 
materiálového výzkumu a technologického 
vývoje, provozujeme testovací a vývojové 
Středisko pro modelování výrobků z plastů  
http://www.plastr.cz//vav-sluzby.php)

• Lidské zdroje (pořádání školících a vzdělávacích 
akcí - workshopů, seminářů, realizace projektů 
v rámci OPZ, realizace programu stáží pro studenty 
Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně v členských firmách 
klastru)

• Podpora regionálního technického vzdělávání 
(spolupráce s regionálními SŠ/VŠ)

• Zprostředkování a podpora spolupráce mezi 
akademickou a průmyslovou sférou 

• Prosazování zájmů odvětví (spolupráce  
se Zlínským krajem)

• Podpora konkurenceschopnosti a podnikání 
našich členů

• Společný nákup surovin, energií a režijních materiálů

• Výměna informací a zkušeností, networking 

nabídka vav služeb
Pro potřeby Vašich VaV projektů zajistíme měření, 
testování, analýzy a další, ať již v klastrovém 
Středisku pro modelování výrobků z plastů nebo 
na zařízeních našich partnerů –  
viz http://www.plastr.cz/vav-sluzby.php. 
Spolupracujeme se špičkovými pracovišti v oboru 
polymerních materiálů a technologií – Centrem 
polymerních systémů UTB ve Zlíně a CEITEC VUT 
v Brně.

řešíme:
• Materiálový výzkum -  

vývoj a testování nových receptur

• Povrchové úpravy plastových fólií, vstřikovaných 
výrobků, extrudovaných profilů

• Úpravy povrchů pro kontrolu a snížení 
opotřebení nástrojů při zpracování polymerů 
plněných přírodními vlákny

• Počítačová tomografie plastových dílů

• Dezintegrace s využitím při recyklaci směsných 
plastů

• Příprava prototypových forem/nástrojů

Činnost Plastru je průběžně finančně podpořena  
Evropskou unií prostřednictvím realizovaných projektů 
v rámci OP Průmysl a podnikání, OP Podnikání a inovace 
a OP Podnikání a inovace pro konkurenceschopnost – 
viz http://www.plastr.cz/strategie-op-pik.php. 
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